
                                                     
                                                     Protokół  Nr XXII/16  

z obrad XXII Sesji Rady Gminy Stargard  
odbytej dnia 25 listopada 2016 r. 

 
 
 
 

Przewodniczący Rady Gminy Edward Kosmal o godzinie 10 00 otworzył obrady XXII Sesji 
Rady Gminy Stargard  i powitał wszystkich przybyłych.  
 
Ad.1. Sprawy regulaminowe  
 
Na podstawie listy obecności stanowiącej załącznik nr 1 do protokołu Przewodniczący Rady 
Gminy Edward Kosmal stwierdził, że na stan  15 radnych obecnych było 15 radnych, co 
stanowiło quorum do prowadzenia prawomocnych obrad. 
Ponadto w sesji uczestniczyli:  
Wójt Gminy Kazimierz Szarżanowicz 
Zastępca Wójta Jerzy Makowski 
Skarbnik Gminy Bernadeta Opasińska 
Sekretarz Gminy Danuta Żygadło 
Radca Prawny Urzędu Gminy  
oraz sołtysi zgodnie z listą obecności stanowiącą załącznik nr 2 do protokołu oraz operator 
nagrywający obrady sesji i przedstawiciele prasy lokalnej. 
Protokół nr XXI/16 z obrad sesji Rady Gminy Stargard  odbytej w dniu  28 października  
2016 roku został przyjęty jednogłośnie tj. 15 głosami „za” , bez odczytywania. 
Odczytany przez przewodniczącego porządek obrad XXII sesji Rady Gminy Stargard według, 
którego Rada Gminy obradowała, został przyjęty jednogłośnie tj. 15 głosami „za” w 
brzmieniu jak niżej:  
1. Sprawy regulaminowe: 

- otwarcie obrad XXII sesji Rady Gminy  
- stwierdzenie quorum  
- przyjęcie protokołu Nr XXI z obrad sesji Rady Gminy Stargard odbytej w dniu 28 

października  2016 r.   
- zatwierdzenie porządku obrad 

2.Interpelacje radnych 
3.Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i  
   Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2017 r.  
4.Podjęcie uchwały w sprawie szczegółowego sposobu konsultowania z organizacjami  
   pozarządowymi i podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia  
   2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie projektów aktów prawa  
   miejscowego w dziedzinach dotyczących działalności statutowej tych organizacji    
5.Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu gminy na 2016 r.  
6.Informacja  o wykonaniu zadań w zakresie budowy i naprawy dróg oraz przygotowania do  
   zimy- wyjazd komisji w teren  
   Opinia Komisji Gospodarki Mienia Komunalnego i Budżetu  
 7.Analiza realizacji budżetu gminy za 9 m-cy 2016 r.  
    Opinia Komisji Rewizyjnej  
 8.Analiza i sposób windykacji długów należnych gminie za rok 2016 w odniesieniu do  
    analogicznego okresu roku 2015  
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    Opinia Komisji Rewizyjnej  
9.Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w Gminie Stargard za rok szkolny  
   2015/2016 
   Informację przedstawia Zastępca Wójta Jerzy Makowski  
10.Informacja nt. działalności wójta w okresie międzysesyjnym 
11.Informacja nt. działalności przewodniczącego rady gminy w okresie międzysesyjnym 
12.Odpowiedzi na interpelacje radnych  
13.Wolne wnioski i zapytania  
14.Sprawy różne  
15.Ustalenie terminu następnej sesji  
16.Zamknięcie obrad sesji 
Ad.1  
Jak wyżej. 
Ad.2 
Interpelacje nie zostały zgłoszone. 
Ad.3 
Podjęcie uchwały Nr XXII/158/16 w sprawie uchwalenia Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwi ązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii na 2017 r.  
Przewodniczący Rady odczytał w/w projekt uchwały. 
Rada Gminy w obecności 15 radnych obecnych na sali podczas głosowania  15 głosami „za” , 
„przeciw” 0 i głosy „ wstrzymujące się „ 0 , podjęła uchwałę Nr XXII/158/16 w sprawie 
uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2017 r., która stanowi załącznik nr 3 do protokołu .  
Ad.4 
Podjęcie uchwały Nr XXII/159/16 w sprawie szczegółowego sposobu konsultowania z 
organizacjami pozarządowymi i podmiotami wymienionymi w art. 3 ust.3 ustawy z dnia 
24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie projektów 
aktów prawa miejscowego w dziedzinach dotyczących działalności statutowej tych 
organizacji. 
Przewodniczący Rady odczytał w/w projekt uchwały. 
Rada Gminy w obecności 15 radnych obecnych na sali podczas głosowania 15 głosami „za” , 
„przeciw” 0 i głosy „ wstrzymujące się „ 0,  podjęła uchwały Nr XXII/159/16 w sprawie 
szczegółowego sposobu konsultowania z organizacjami pozarządowymi i podmiotami 
wymienionymi w art. 3 ust.3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku 
publicznego i o wolontariacie projektów aktów prawa miejscowego w dziedzinach 
dotyczących działalności statutowej tych organizacji, która stanowi załącznik nr 4 do 
protokołu. 
   
Ad.5 
Podjęcie uchwały Nr XXII/160/16 w sprawie zmian budżetu gminy na 2016 r.  
Przewodniczący Rady odczytał w/w projekt uchwały. 
Rada Gminy w obecności 15 radnych obecnych na sali podczas głosowania 15 głosami „za” , 
„przeciw” 0 i głosy „wstrzymujące się „ 0 , podjęła uchwałę Nr XXII/160/16 w sprawie 
zmian budżetu gminy na 2016 r. , która stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
Ad.6 
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Przewodnicząca Komisji Gospodarki Mienia Komunalnego i Budżetu Sylwia Więcek 
odczytała protokół z dnia 21 listopada 2016 r.  z wyjazdu  komisji Gospodarki Mienia 
Komunalnego i Budżetu na teren gminy.  
Protokół stanowi załącznik nr 6 do protokołu 
Przewodnicząca Komisji Sylwia Więcek podzieliła się uwagami jakie  nasunęły się podczas 
objazdu komisji, a mianowicie pozytywnie zostały odebrane inwestycje dotyczące oświetlenia  
czyli nowe linie jak również uzupełnienie punktów  oświetleniowych i pojawienie się lamp 
solarowych, a dotyczyło to takich  miejscowości jak: Sułkowo, Strzyżno , Koszewko. 
Radny Mateusz Jarosz powiedział o poboczu wzdłuż drogi powiatowej w Tychowie, które to 
pobocze zostało rozjeżdżone w związku z objazdami( wypadek) i poprosił wójta o 
interwencję w powiecie. 
Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Agnieszka Lenda zapytała czy komisja zwróciła uwagę 
na drogę w Lipniku ul. Brzozowa na której są wystające  pręty i jest niebezpiecznie. 
Przewodnicząca Komisji Gospodarki Mienia Komunalnego i Budżetu Sylwia Więcek  
odpowiedziała, że komisja widziała tę drogę i wystające pręty z płyt i najlepszym 
rozwiązaniem, byłoby posypaniem tego odcinka drogi kruszywem grubszym. 
Radny Maciej Lipka powiedział o zniszczonej drodze na końcu ulicy Reymonta , przez ciężki 
transport samochodowy nawet do 30 ton  i jest propozycja wynikająca z protokołu   
powiedział radny o odtworzeniu stanu tej drogi  na koszt przewoźników, ponieważ  oni ją 
zniszczyli. Na wiosnę rozmawialiśmy przypomniał radny , aby ten ruch pojazdów 
wyprowadzić, mieszkańcy tego chcą , a ponadto  mieszkańcy mają problem poruszania się 
ponieważ korzystają z pobocza drogi, gdzie jest błoto i kałuże wody.  
Wójt Gminy odpowiedział, że obowiązuje zakaz wjazdu samochodów ciężarowych powyżej 
12 ton i   przy każdej budowie firmy, które wożą materiał indywidualnie , zwracają się  do 
gminy i otrzymują  pozwolenie na wjazd ciężkim transportem . Kontynuując wypowiedź wójt 
dodał ,że są to potrzeby, które gmina  widzi jak również  niepokój mieszkańców i  ich 
oczekiwania , a na wszystko  środków  nie starcza, ale będziemy się strać robić kawałkami.   
Przewodniczący Komisji Socjalno-Porządkowej i Oświaty Jarosław Kornet wracając do 
sprawy oświetlenia powiedział o Kolonii Grabowo na, której nie ma wcale oświetlenia 
ulicznego . 
Radna Wiesława Kuśnierz odnosząc się do oświetlenia powiedziała ,że należy się chwalić z 
doświetlenia niektórych miejscowości, ale powinien ktoś nadzorować w sposób szczegółowy 
czas świecenia się lamp, ponieważ jak powiedziała radna  w Małkocinie świecą się lampy  
uliczne na okrągło, podała przykład dnia dzisiejszego, kiedy wyjeżdżała na sesję lampy się 
świeciły. 
Radny Mateusz Jarosz przypomniał o sprawie dotyczącej oczyszczenia i wykarczowania  
pobocza drogi powiatowej na trasie Strachocin –Sułkowo i do tej pory jak powiedział radny 
nic się nie dzieje mimo, że przyszło pismo ze Starostwa   – dodał radny.  
Wójt Gminy odpowiedział ,że była w tej sprawie interwencja i  gmina czeka na odpowiedź. 
Radna Wiesława Kuśnierz odnosząc się do dróg powiedziała, że na prośbę mieszkańców 
Warchlina zwróciła się z zapytaniem, bo nie wiadomo do końca czy ta droga, która łączy 
Warchlino z Poczerniłem czy jest ciągle drogą powiatową i tutaj wójt odpowiedział, że tak. 
Kontynuując dalej wypowiedź radna powiedziała, że mieszkańcy mają prośbę, a zwracali się 
już raz do powiatu  i nie było efektu dlatego jest prośba o powtórne zwrócenie się, bo ta droga 
służy im jako droga na cmentarz, jeżeli traci swoją przepustowość to mieszkańcy idą 
autostradą , co jest niebezpiecznie , a tutaj mieszkańcom tylko chodzi o przejezdność tej 
drogi. 
Wójt Gminy odpowiedział, że wystąpi ponownie z wnioskiem do powiatu. 
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Radny Mariusz Sikorski zabierając głos w sprawie oświetlenia ulicznego podziękował    
Wójtowi Gminy za pozytywną reakcję i załatwienie sprawy . Kontynuując wypowiedź radny  
poinformował ,że odnosząc się do ulicy  Spacerowej w Grzędzicach , która została 
wymieniona w protokole do uzupełnienia i wyrównania ,  to nie chodzi o całą ulicę, a tylko o 
sam wjazd na ulicę  koło świetlicy wiejskiej na odcinku 15-20 m , bo są tam góry i doliny, 
podobnie jak co roku w okresie jesiennym.  
Radny Józef Tracz odnosząc się również do dróg powiedział ,że w imieniu mieszkańców 
Ulikowa zwraca się z  prośbą, aby na odcinku drogi przy wjeździe od krzyża  do końca 
kasztanów, zalegające tam  liście i błoto na poboczu drogi  uniemożliwiają  skuteczne 
odprowadzenie wody, studzienki  są zapychane i dlatego jest prośba , aby te pobocza 
oczyścić, ponieważ jest tam zakręt i robi się niebezpiecznie.  
Radny Mateusz Jarosz powrócił w swojej wypowiedzi do sprawy chodnika w Trzebiatowie 
wykonanego przez powiat i zgłoszonych uwag  co do wykonania , które do tej pory nie 
zostały usunięte. 
Wójt Gminy odpowiedział, że była informacja Powiatu iż chodnik został naprawiony, bo 
jeżeli nie jak twierdzi radny to powrócimy do tego tematu.  
Przewodniczący rady odnosząc się do wybudowanego chodnika w miejscowości Trzebiatów 
powiedział, że łatanie tego chodnika nic nie da , musi być wykonane odwodnienie po obu 
stronach chodnika, ponieważ po deszczach powstają kałuże , była tu interwencja sołtysa, 
poinformował przewodniczący jest okres gwarancyjny i zgłaszane usterki należy dopilnować, 
aby zostały wykonane.  
Radny Mariusz Klewin poinformował , że przy  drodze powiatowej na odcinku  drogi od 
Ulikowa do  Pęzina prowadzona była wycinka drzew i tak wszystko pozostawiono dlatego 
jest prośba, aby powycinane gałęzie drzew zostały uprzątnięte.   
Ad.7 i 8  
Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Agnieszka Lenda  w pierwszej kolejności przedstawiła 
opinię komisji do tematu „ analiza realizacji budżetu gminy za 9 m-cy 2016 r. „  w brzmieniu 
jak niżej : 
Komisja Rewizyjna na posiedzeniu w dniu 23 listopada 2016 r. zapoznała się z informacją 
dotyczącą realizacji planu dochodów i wydatków budżetu za okres od początku roku do dnia 
30 września 2016 r. i informację przyjęła.  
Następnie przewodnicząca przedstawiła opinię komisji do tematu „ analiza i sposób 
windykacji długów należnych gminie za rok 2016 w odniesieniu do analogicznego okresu 
roku 2015 „ a mianowicie : 
Komisja rewizyjna na tym samym posiedzeniu zapoznała się z przygotowaną informacją 
dotyczącą wyżej wymienionego tematu i informację przyjęła. 
Radni uwag i pytań nie zgłosili. 
Ad.9 
Zastępca Wójta Jerzy Makowski omówił informację o stanie realizacji zadań oświatowych w 
Gminie Stargard za rok szkolny 2015/2016 . 
Informacja stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  
Ad.10  
Radni przed rozpoczęciem obrad sesji otrzymali pisemną informację Wójta Gminy dotyczącą 
wykonania zadań przez gminę w okresie międzysesyjnym wraz z zestawieniem wydanych 
zarządzeń przez Wójta Gminy. 
Informacja stanowi załącznik nr 8 do protokołu .  
Wójt Gminy Kazimierz Szarżanowicz również poinformował  Radę w jakich spotkaniach, 
uroczystościach brał udział wspólnie z zastępcą lub każdy z osobna.   



 
- 5 – 

 
Radni uwag i pytań do informacji nie zgłosili.  
Ad.11 
Przewodniczący Rady Gminy Edward Kosmal przedstawił pisma jakie  wpłynęła do biura 
rady gminy od ostatniej sesji, a mianowicie: 
- pismo mieszkańca Lipnika  skierowane do Zarządu Dróg Powiatowych, a do wiadomości   
  Przewodniczący Rady Gminy dotyczące skrzyżowania drogi powiatowej nr 1704Z  w m.  
  Lipnik. 
Wójt Gminy poinformował , że była propozycja na zebraniu wiejskim,  aby  przeznaczyć 
część środków sołeckich sołectwa  Grzędzic na wywieszenie bilbordu reklamującego 
potrzebę rozwiązanie tego  problemu, ale mieszkańcy się nie zgodzili na wydanie środków z 
funduszu sołeckiego  na ten cel. Nie mniej jednak dodał wójt, miałem informację Zarządu 
Dróg Powiatowych przymierzających się do inwestycji w tym miejscu  w celi rozwiązania 
problemu, który istnieje. Zadeklarowałem  w rozmowach powiedział wójt,  udział finansowy 
gminy w tej inwestycji, bo dotyczy to naszych dwóch miejscowości, 
- pismo Wójta Gminy skierowane do komitetu Protestacyjnego Mieszkańców Miejscowości 
Golina jako odpowiedź  na pismo wnioskujące o uchylenie uchwały Nr VIII/44/15 Rady 
Gminy Stargard Szczeciński z dnia 29 maja 2015 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia  
zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy 
Stargard Szczeciński w obrębach ewidencyjnych Barzkowice i Golina  jako niezgodnej z 
postanowieniami ustawy z dnia 20 maja 2016 r. o inwestycjach w zakresie  elektrowni 
wiatrowych,     
- pismo Wójta Gminy skierowane do mieszkanki Strzyżna jako odpowiedź  na pismo w 
sprawie likwidacji świetlicy wiejskiej  w Strzyżnie, 
- pismo Posła na Sejm Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie realizacji inwestycji dotyczącej 
budowy drogi ekspresowej S6. 
Ad. 12  
Interpelacje nie zostały zgłoszone. 
Ad.13 i 14  
Radny Mariusz Sikorski zabierając głos zapytał w sprawie o której już wcześniej mówił, a 
dotyczyła tablic rozdzielających granice administracyjne miejscowości pomiędzy  Żarowem a 
Grzędzicami, a pytanie dotyczyło tego czy stoją w dobrym miejscu i tutaj wójt odpowiedział, 
że stoją w złym miejscu i należy je przenieść. 
Kontynuując swoją wypowiedź radny  przypomniał, że przed wakacjami poruszał temat złego 
oznakowania ulicy na „Majątku „ w Grzędziach. 
Wójt Gminy odpowiedział radnemu, że powróci do tego tematu. 
Radny Maciej Lipka powrócił do tematu dróg  i powiedział o zmianie oznakowania drogi 
przy cmentarzu i Remizie w Żarowie, zapytał o zakup defibrylatorów  na  wyposażenie 
jednostek OSP . 
Wójt Gminy odnosząc się  do sprawy defibrylatorów powiedział ,że jest szansa na zakup, 
natomiast w sprawie  oznakowania  jak  powiedział wójt jest konieczność   wprowadzenie  
nazw ulic, co rozwiązałoby  ten problem . 
Radny Maciej Lipka powiedział, że na wzór Grzędzic po wprowadzeniu nazw ulic opracować 
taką mapę dla mieszkańców Żarowa, ponieważ jest to miejscowość rozległa ,  plus tablicę 
informacyjną dla mieszkańców  ulicy Reymonta. 
Wójt Gminy odpowiadając na  pytanie radnego Jarosława Korneta w sprawie  oznakowania w 
miejscowości Poczernin –Przymocze powiedział, że musi powiat  opracować organizację 
ruchu.  
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Radny Janusz Łojko w związku z wypadkiem pod Grabowem , zaapelował o bezpieczną 
jazdę. 
Radny Mateusz Jarosz zgłosił, że nie są odbierane z niektórych sołectw worki z  zebranymi 
liśćmi jako odpady zielone. 
Zastępca Wójta wyjaśnił, że problem pojawił się na terenie niezabudowanym, gdzie odbioru 
dokonuje firma Remondis. Firma ta odbierając worki z liśćmi  liczy sobie zapłatę  tak jak za  
odbiór kubła. Jeżeli dotyczy to terenów zamieszkałych,  są worki przy posesjach i te liście 
będą odebrane. Mamy problem powiedział wójt z trzema miejscowościami tj. Strachocin ,  
Tychowo oraz Gimnazjum- życzą sobie dodatkowej opłaty. Jest to kwestia czasu , aby 
rozwiązać ten problem i myślę dodał wójt , że z tym sobie poradzimy.   
Radny Józef Tracz poprosił o interwencję odnośnie miejsca, a chodzi o drogę Krajową Nr 20 i 
zjazd na Kolonię Kiczarowo, gdzie jest oznakowanie  tej krzyżówki , a dokładnie chodzi o łuk 
gdzie jest zjazd na Kolonię , bo tam dochodzi do groźnych sytuacji, ponieważ ludzie nie zdają 
sobie sprawy , że skrzyżowanie przebiega na łuku. Jest tam bardzo wąsko i jest to wyjątkowo 
niebezpieczne miejsce, duża prędkość, często informacja o zamiarze skrętu na Kolonię 
odbywa się w ostatnim momencie, a jadący z tyłu hamują na poboczu . W tym miejscu   
zaproponował radny  wypadało by zmienić oznakowanie, aby było  bardziej widoczne, dobrą 
rzeczą by było poszerzyć  o trzeci pas, bo jest na to miejsce. Biorąc pod uwagę fakt dodał 
radny, że tam buduje się coraz więcej ludzi należy pomyśleć o tej sprawie.  
Radny Mariusz Klewin powiedział o przestawieniu znaku teren zabudowany na wjeździe do 
Stargardu. 
Przewodniczący Rady Gminy poruszył temat  umieszczania na  znakach nazw miejscowości, 
a dotyczy to Kolonii np. Tychowo numerów posesji,  co ułatwi m.in. dojazd karetek 
pogotowia. 
Druga sprawa poruszona przez przewodniczącego dotyczyła Krąpiela,  a dokładnie krzyżówki 
na Pęzino gdzie dochodzi do wypadków  i  zdaniem przewodniczącego  jest konieczność 
przeniesienia znaku w miejsce zaproponowane przez przewodniczącego, co uchroniłoby 
przed wypadkami. 
Przewodniczący Rady Gminy poinformował o piśmie Związku Gmin Dolnej Odry , które  
wpłynęło do Rady Gminy, a dotyczy podjętej uchwały  Nr 28/2016 Zgromadzenia Związku 
Gmin Dolnej Odry z dnia 7 listopada 2016 r. w sprawie wprowadzenia zmian w Statucie 
Związku Gmin Dolnej Odry i odpowiedzi Rady i tutaj przewodniczący poinformował ,że nad 
tym problemem się pochylimy przy omawianiu projektu budżetu gminy na rok 2017 . 
Sytuacja się nie zmieniła , zwiększyły się zaległości  i mogą podnieść opłaty za wywóz . 
Należy rozważyć możliwość wyjścia ze Związku  powiedział przewodniczący , bo sytuacja 
Związku jest niedobra, Związek ponosi straty. 
Radna Wiesława Kuśnierz powiedziała ,że należy rozważyć taką możliwość, czy na to 
spotkanie wspólne  Pan Radca Prawny mógłby  przygotować informację o skutkach jakie 
gminie grożą  w przypadku wystąpienia   ze Związku Gmin Dolnej Odry. 
Przewodniczący rady odpowiedział, że w przypadku wyjścia  ze Związku, gmina  będzie 
spłacać zaległości. 
Ad.15  
Przewodniczący Rady Gminy Edward Kosmal poinformował o terminie zwołania następnej 
sesji Rady Gminy i terminach posiedzeń komisji , a mianowicie :  
-  XXIII sesja Rady Gminy Stargard dnia 23 grudnia 2016 r. o godz. 10 00 , 
- komisja socjalno-porządkowa i oświaty dnia 19 grudnia 2016 r.  o godz. 8 30 , 
- komisja rewizyjna dnia 20 grudnia 2016 r. o godz. 800 , 
- komisja gospodarki mienia komunalnego i budżetu dnia 21 grudnia 2016 r. o godz. 8 30 . 



- 7 – 
 

Ponadto w dniu 06 grudnia 2016 r. o godz. 10 00 odbędzie się posiedzenie stałych komisji 
rady gminy w celu dyskusji nad projektem budżetu gminy na rok 2017. 
Ad.16 
Wobec wyczerpania porządku posiedzenia Przewodniczący rady Gminy Edward Kosmal 
podziękował wszystkim za udział i o godzinie 1140 zamknął obrady XXII sesji rady Gminy 
Stargard.   
   
 
                                                                                           Przewodniczący Rady Gminy  
                                                                                                
                                                                                                Edward Kosmal 
 
Protokołowała : 
Z. Stoczkowska 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
   


